
رکود در کمین آمریکا
 اقتصاددانان در بحبوحه افزایش بدهی دولت آمریکا، چشــم انداز ضعیف 
رشد و همچنین رویکرد اقتصادی ضعیف مصرف کنندگان در این کشور، 

درباره خطر رکود هشدار دادند.
به گزارش پیپل دیلــی، مایکل فرولی، اقتصاددان ارشــد جی پی مورگان 
دراین باره گفته اســت که »ما بر این باوریم خطر رکــود همچنان بالا اما 
در حال حاضر زیر ۵۰ درصد اســت.« این بانــک آمریکایی پس از اعمال 
تعرفه های گسترده از سوی دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا در اوایل 

آوریل، خطر رکود را ۶۰ درصد برآورد کرده بود.
جِیمی دیمون، مدیرعامل جی پی مورگان نیز می گوید که »خطر رکود را 

همچنان گزینه روی میز است.«
وی هفته گذشته در گفت وگو با بلومبرگ گفت: امیدوارم که از آن )رکود( 
اجتناب کنیم اما در حال حاضر، آن را منتفی نمی دانم. اگر رکود رخ بدهد، 

نمی دانم چقدر بزرگ خواهد بود یا چه مدت طول خواهد کشید.
استیو کوهن، سرمایه گذار میلیاردر آمریکایی چهارشنبه هفته گذشته در 
یک گردهمایی سرمایه گذاری در نیویورک گفت که »ما هنوز وارد رکود 
نشده ایم اما با کاهش چشمگیر رشــد اقتصادی روبه رو هستیم. احتمال 

وقوع رکود در آمریکا هم اکنون حدود ۴۵ درصد است.«
موسسه اعتبارســنجی »مودیز« آمریکا نیز روز جمعه با اشاره به افزایش 
بدهی دولت فدرال و نرخ  بهره، رتبه اعتباری این کشور را بعد از ۱۰۸ سال 

کاهش داد.
این موسســه اعلام کرد: دولت های آمریکا یکی پس از دیگری در رسیدن 
به توافقی با کنگره بر ســر اقدامات برای معکوس کردن الگوی کســری 

بودجه سالانه و افزایش نرخ بهره، ناکام بوده اند.
 Tolou Capital اسپنســر حکیمیان، بنیانگذار صندوق سرمایه گذاری
Management درباره کاهش رتبه اعتبــاری آمریکا گفت: این کاهش 
دنباله رویه ممتد مسئولیت ناپذیری مالی اســت که در نهایت به افزایش 
بیشتر هزینه های اســتقراض هم در بخش دولتی و هم خصوصی آمریکا 

منجر خواهد شد.
موسســه مودیز اضافه کرده است که انتظار دارد کســری بودجه فدرال 
آمریکا تا ســال ۲۰۳۵ با افزایش ۹ درصدی، به حدود ۱۳۴ درصد تولید 

ناخالص داخلی برسد.
به نوشته پیپل دیلی، تشــدید نگرانی های مالی نیز سیر حرکت اقتصادی 

بلندمدت آمریکا را بیش از پیش در هاله ای از ابهام قرار داده است.
فدرال رزرو فیلادلفیا روز جمعه در تحقیقاتی جدید اعلام کرد: هم اکنون 
چشــم انداز اقتصادی آمریکا به نســبت سه ماه گذشــته، تیره تر به نظر 
می رســد.طبق پیش بینی ۳۶ تحلیلگری که در مطالعه این بانک شرکت 
کرده اند، اقتصاد آمریکا در ســال جاری میلادی با نرخ ۱.۴ درصد بزرگ 
می شــود. این رقم پیش از تشــدید جنگ تجاری، ۲.۴ درصد پیش بینی 

شده بود که تفاوت فاحشی را نشان می دهد.
شرکت مارکت واچ آمریکا که در حوزه فناوری اطلاعات فعالیت می کند،  
گزارش داد که در صورت فاکتور گرفتــن از دوره همه گیری کرونا، »این 

رقم نمایانگر کُندترین برش دوره ای رشد اقتصادی آمریکاست.«
اقتصاد آمریکا تحت تاثیر سیاست های مبهم اقتصادی، در سه ماه نخست 
امسال، با نرخ سالانه ۰.۳ درصد کوچک شد. علاوه بر این، رویکرد ضعیف 
مصرف کنندگان به اوضاع اقتصادی این کشــور نیز، اقتصــاد آمریکا را با 

فشاری مضاعف روبه رو کرده است.
داده های منتشر شده توسط دانشگاه میشیگان نشان می دهد که شاخص 
خوش بینی مصرف کننده در آمریــکا در ماه مه، برای پنحمین ماه متوالی 
کاهش یافت و به نزدیکی پایین ترین ســطح در سه سال اخیر رسید و این 
در حالی اســت که انتظارات مبنی بر تورم یک ساله نیز به سطوحی رسید 

که آخرین بار در اواخر سال ۱۹۸۱ مشاهده شد.

اقتصاد ایران و تقاطع صلح ارمنستان؛ رضایتی که نباید رایگان باشد!
خریــدار  ایــران بــار دیگر بــدون اخذ 
امتیازات و تضامین حداقلــی با پروژه یکی 
از کشورهای همســایه خود موافقت کرده 
است؛ درحالی که بدون رضایت ایران اجرای 

این پروژه غیرممکن است.
در ماه های اخیر چنــد هیئت دیپلماتیک از 
ایران به ارمنستان سفر کرده اند؛ ابتدا دبیر 
شــورای عالی امنیت ملی، سردار احمدیان 
و هیئت همراه و بــه فاصله کوتاهی، هیئتی 
از نمایندگان مجلس عضو کمیته دوســتی 
ایران و ارمنســتان مجلس شورای اسلامی. 
در اولین روزهای ســال جدیــد نیز عباس 
عراقچی وزیر امور خارجه ســفری به ایروان 
داشت. در این سه سفر مسائل متعددی در 
روابط دوجانبه و مســائل منطقه ای بررسی 
شده اســت اما یک موضع گیری واحد از هر 
سه هیئت ایرانی در این ســفرها قابل تأمل 
اســت: اعلام موافقت ایران بــا طرح تقاطع 

صلح ارمنستان!
تقاطع صلح طرحی است که به دنبال توافق 
آتش بس پس از پایــان جنگ دوم قره باغ به 
عنوان پیشنهاد ارمنســتان برای گشایش 
مسیرهای حمل ونقل و ارتباطات اقتصادی 
در قفقاز جنوبی از خاک ارمنســتان مطرح 
شــده و در آن، مســیرهای متعدد ریلی و 

زمینی درنظر گرفته شده است.
 این مســیرها ســرزمین اصلی جمهوری 
آذربایجــان را به نخجوان و گرجســتان را 
به ایران متصل می کند امــا تاکید دارد که 
مسیرها و زیرساخت های ارتباطی درخاک 
هرکشــور تحــت حاکمیت کامــل همان 

کشــور اداره شوند.ارمنســتان این طرح را 
دربرابر طــرح کریدور زنگــه زور جمهوری 
آذربایجان پیشــنهاد داده اســت که طی 
آن، زیرســاخت های حمل ونقل در نواری 
از مناطق جنوبی ارمنســتان به موازات مرز 
ایران ساخته شده و جمهوری آذربایجان در 
این نوار اختیار و کنترل کامل داشته باشد تا 
اتصال این کشــور با منطقه نخجوان و از آن 

طریق با ترکیه برقرار شود. 
بطور غیررسمی اما باکو جداسازی این نوار 
از خاک ارمنستان و الحاق آن به آذربایجان 

را مدنظــر دارد.ایران در این میــان، از یک 
ســو نگرانی های مهمی از برقراری زنگه زور 
داشــته و از ســوی دیگــر بــه توانمندی 
ارمنســتان برای حفظ حاکمیــت خود بر 
مسیر ریلی موازی مرز ایران در تقاطع صلح 
اطمینانی ندارد. ایجاد کریدور زنگزور برای 
ایران به نوعی خط قرمز تبدیل شده است اما 
تقاطع صلح نیز تمام نگرانی ایران را مرتفع 
نمی کند و در عمل هیچ یک از این دو طرح 
بدون همراهی ایران به ثمر نخواهد رسید. با 
این حال مقامات رسمی کشور در سفرهای 

اخیر به ارمنســتان، از موافقت ایران با طرح 
تقاطع صلح خبر داده اند.

پرسش اینجاســت که چرا چنین امتیازی 
باید بــه رایگان و بدون تــلاش برای تأمین 
حداکثــری منافــع کشــور ارائه شــود؟ 
ایران می توانــد از این موقعیــت بهره برده 
و موافقــت خود با این طــرح را به حمایت و 
سرمایه گذاری بیشتر ایروان در مسیرهای 
ارتباطی ایران به گرجستان و امکان نظارت 
امنیتــی ایران بر مســیر مــوازی مرز خود 
مشروط کند. بدین طریق هم به نگرانی های 

امنیتی کشــور از فعالیت هــای آذربایجان 
رســیدگی شــده و هم فرصتی بزرگ برای 
گسترش شــبکه ارتباطی ایران با روسیه و 
اروپا از مسیر ارمنستان و گرجستان فراهم 

می شود.
این مســئله بخصــوص با درنظــر گرفتن 
تحولات اخیر گرجستان و جدایی این کشور 
از متحدان غرب، اهمیتی دوچندان می یابد. 
وضعیت جدید گرجستان فرصتی تازه برای 
ایجاد تنوع بیشــتر در مســیرهای تجاری 
میان ایران و روســیه و ایــران و اروپا فراهم 
می کند که اهمیت جمهــوری آذربایجان و 
ترکیه را در این مسئله کاهش داده و تجارت 
کشــور با روســیه و اروپا را برابر تنش های 
سیاسی احتمالی یا مانع تراشی های باکو و 

آنکارا بیمه می کند.
درحال حاضر مســیر حمل و نقل جاده ای 
ایران-ارمنســتان درحال ساخت و اصلاح 
اســت اما برآوردهــا حاکــی از روند کند 
پیشرفت این پروژه اســت. به گفته مقامات 
ارمنســتان، این پروژه در ســال ۲۰۳۲ به 
بهره بــرداری خواهــد رســید کــه زمان 
بســیار زیادی برای یک پروژه جاده سازی 

نه چندان طویل محسوب می شود.
 این درحالی اســت که با ســرمایه گذاری 
بیشــتر و اهتمام جدی تر از سوی ایروان، 
این جاده می تواند در مدت زمان کوتاه تری 
به بهره برداری رســیده و ایران را از مواهب 
ارتباط زمینی با روسیه و اروپا، و ارمنستان 
را از ســود حاصــل از ترانزیــت کالاهــا 

برخوردار کند.

ریزش شدید قیمت خودرو با توافق دور از انتظار است  

و در خواب عمیق بازار خـودر
 مذاکرات فرسایشی و بحران انرژی؛  مذاکرات فرسایشی و بحران انرژی؛ 

دو ریسک جدی بـورسدو ریسک جدی بـورس
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عراقچی مطرح کرد
  تداوم مقابله با زیاده خواهی ها 

در پشت میز مذاکره

پزشکیان: 
دستیابی به تفاهم پیش شرط هر حرکت مؤثر 

در مسیر توسعه کشور است

وغن در انتظار اقدام سازمان   تولیدکنندگان ر
 امور مالیاتی برای حذف مالیات

 دستکاری قیمت انرژی طبقه متوسط را بیش از پیش تضعیف می کند

مردم ایران پرمصرف هستند؟

وهای   تعویق در قطع سهمیه سوخت خودر
بدون بیمه شخص ثالث
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ویاشهر« به رقبای  ویاهایی که می آیند؛ »ر چه ر
جهانی تنه می زند؟

احسان ناظم بکایی، منتقد ســینما  انیمیشــن ایران در حال شکوفایی و 
پوست اندازی است. جریانی که به مرور جایگاه خود را در جشنواره فیلم فجر و 
سایر مناســبت های داخلی و خارجی پیدا می کند. چنانچه در اسکار اخیر هم 

این انیمیشن کوتاهی از ایران بود که پرچم کشورمان را بالا نگه داشت.
در سال های اخیر انیمیشن به بخشی متفاوت و تثبیت شده در جشنواره فیلم 
فجر بدل شده و ســازندگان آن، میان بزرگان سینمای ایران حرف های زیادی 
برای گفتن دارند. »رویاشهر« که ۲ ســال پیش در جشنواره چهل و دوم فیلم 

فجر اکران شد یکی از انیمیشن های خوب آن دوره جشنواره بود.

دیدگاه

رشد قیمت مسکن متوقف شد

صفحه 3

نایب رئیس اتــاق بازرگانی ایران گفت: کشــورهای 
همســایه دارای بازار حلال یک هزار میلیارد دلاری 
هستند اما ایران ســهم قابل قبولی در صنعت حلال و 
تجارت بین المللی ندارد. پیام باقری روز چهارشنبه 
در همایــش روز جهانــی اســتانداردهای حلال با 
رویکرد توســعه تجارت صنعت حــلال در بازارهای 
جهانی افــزود: صنعت حلال با گردش مالی هشــت 
هزار میلیــارد دلاری در آینده نزدیــک در برگیرنده 
فــراورده هــای پروتئینــی، دارو، لوازم آرایشــی و 

بهداشتی، گردشگری خدمات مالی می شود.
نایب رئیس اتــاق بازرگانی ایــران، صنعت حلال را 
یک بازار گران دانســت و اظهار داشت: محصولات و 
خدمات حلال به دلیل قوانین و دســتور العمل هایی 
که دارد ۳۰ درصد از محصولات دیگر گران تر اســت.

وی، مالزی و اندونزی را کشــورهای پیشرو 
در این عرصــه معرفی کرد و گفــت: بقیه 
کشورها از لحاظ اقتصادی به این بازار ورود 
ورود کرده اند.باقری خاطرنشان کرد: ایران 
با قرار داشتن در مرکز کشورهای اسلامی، 
مستعد آن اســت تا به یک بازیگر اصلی در 

صنعت حلال جهان تبدیل شود.
وی با بیان اینکه بــازار محصولات حــلال یک بازار 
بســیار رقابتی اســت، گفــت: اکنون کشــورهای 
غیراســلامی به صنعت حلال ورود کــرده اند، تراز 
تجاری ۵۷ کشــور عضو همکاری های اســلامی در 
سال ۲۰۲۳ منفی ۴۷ میلیارد دلار بوده است و ما نیز 

سهمی در این بازار نداشته ایم.
باقری اظهار داشت: برآورد می شود بازار گردشگری 

حوزه حلال در سال ۲۰۲۸ به بیش از ۲۲۵ 
میلیارد دلار برسد.

نایب رئیس اتــاق بازرگانی ایــران اضافه 
کرد: عدم تمرکز و نداشتن وحدت رویه در 
سیاست گذاری و تصمیم  گیری  ها، یکی از 
موانع مهم این حوزه است، صادرکنندگان و 
فعالان اقتصادی علاقه  مند به ورود به بازار 
محصولات حلال اغلب نمی  داننــد به کدام نهاد باید 

مراجعه کنند و مرکز فرماندهی این حوزه کجاست؟
وی با بیــان اینکــه آیین  نامه  هــا، اســتانداردها و 
فرآیندهای صدور مجــوز در این حــوزه پراکنده و 
نامنسجم است، گفت: بروکراسی پیچیده و نبود یک 
مرکز رســمی و متمرکز برای صدور گواهینامه  های 
حلال از جمله موانع فنی و تخصصی جدی در مسیر 

توسعه این صنعت است.باقری به ضرورت بهره  گیری 
حداکثری از ظرفیت دیپلماســی اقتصادی کشــور 
اشــاره کرد و افزود: ما باید برای توسعه صنعت حلال 
هدف گذاری مشخصی داشته باشیم تا به رشد هشت 
درصدی اقتصادی دست پیدا کنیم، با وجود ظرفیت  
های بزرگ در بخش خصوصــی فرصت  بزرگی برای 

ایران در این بازار جهانی وجود دارد.
وی با تاکید بر لزوم ایجاد یک نهاد فرماندهی متمرکز 
در حوزه حلال، اظهار داشت: شورای راهبری صنعت 
حلال که در ســال ۱۳۹۶ مصوب شــد، می  توانست 
نقش مهمی داشــته باشــد اما به دلیل عدم استمرار 
جلسات متوقف شــد که به نظر می رسد باید کمیته 
تجارت با مدیریت اتاق بازرگانی ایران برای پیشــبرد 

اهداف برگزار شود.

اتاق

ایران سهمی در بازار حلال ۱۰۰۰ میلیارد دلاری کشورهای همسایه ندارد
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ویاشهر« به رقبای  ویاهایی که می آیند؛ »ر چه ر
جهانی تنه می زند؟

احسان ناظم بکایی، منتقد سینما  انیمیشن ایران در حال شکوفایی 
و پوست اندازی اســت. جریانی که به مرور جایگاه خود را در جشنواره 
فیلم فجر و سایر مناســبت های داخلی و خارجی پیدا می کند. چنانچه 
در اســکار اخیر هم این انیمیشــن کوتاهــی از ایران بــود که پرچم 

کشورمان را بالا نگه داشت.
در ســال های اخیر انیمیشــن به بخشــی متفاوت و تثبیت شــده در 
جشنواره فیلم فجر بدل شده و ســازندگان آن، میان بزرگان سینمای 
ایران حرف های زیادی برای گفتن دارند. »رویاشــهر« که ۲ سال پیش 
در جشــنواره چهل و دوم فیلم فجر اکران شــد یکی از انیمیشن های 
خوب آن دوره جشــنواره بود. کاری که به مراتــب از همتایان دیگرش 
ساختار بهتری داشت. متن مناسب و داستان چفت و بست دار از جمله 
ویژگی های مثبت این انیمیشــن به شــمار می آیند. توالی رویدادها با 
وجود تخیلی بودن رعایت شــده و منطق های درهم پیچیده آن خوب 

چیدمان شده است.
اگر ذهنیت بخواهــد عینیت پیدا کنــد چیدمان مهم اســت. به ویژه 
در حوزه انیمیشــن که بــرای باورپذیری باید تــلاش مضاعفی انجام 
داد و این اتفاق در »رویاشــهر« به خوبی در مقابل چشــمان مخاطبان 
قرار می گیرد. تقابل دو شــهر رویاشهر و شیناشــهر ماجرای اصلی این 
انیمیشن اســت. اولی شــهری رویایی که بقیه آرزو دارند به آنجا بروند 
اما مردمش غارتگر هســتند و آنچه دارند از بقیــه دزدیده اند و دومی 
شهری که اهالی اش چشــم به زمین دارند و کشاورزند اما رویاشهری ها 
غارت شان کرده اند. حالا این دو شــهر در تقابل با هم قرار دارند و حاکم 
رویاشهر به فکر هجوم دیگریســت. او با فریب کاری، قهرمان رویاشهر 
را فراری داده و با دروغ گویی بر مســند قدرت نشســته است. قهرمان 
رویاشهر هم با نامی مســتعار در شیناشهر و در پوشــش یک کارخانه 

بزرگ در حال ساخت روباتی برای جنگ با جنگجویان مقابل است.
انیمیشن »رویاشــهر«، ریتمی جذاب، موسیقی مناسب و صداگذاری 
دقیقی دارد کــه دوبله های خوب آن را تقویت کرده انــد و از نظر فنی و 
تکنیکی یک دست اســت اما از نظر طراحی ســردرگمی دارد. این کار 
نه نمادهای ایرانی دارد و نه جغرافیای خاصی را نشــان می دهد. آنچه 
از طراحی ها می توان حدس زد و به ویژه با دیدن نوع خانه ها، درختان، 
اژدها و ... در ذهن تداعی می شــود، مکتب نقاشی چین است. این وضع 
در طراحی شهر رویاشــهر کاملًا مشهود است و شــباهت های زیادی 
به فضاهای کارتون هایی مثــل »پاندا کونگ فــوکار« دارد. مجموعه 
خانه های طبقاتی با سقف های سفالی شــیروانی و آموزش های رزمی 
که مخاطب را یاد سریال »جنگجویان کوهســتان«، قلعه لیان شامپو 
و حکومــت کائوچیــو می انــدازد. با وجــود چنین شــباهت هایی، 
رویاشــهری ها که شاخ بر ســر دارند معلوم نیســت کجایی هستند و 

اسامی شان، جغرافیای خاصی را نشان نمی دهد.
در مقابــل شیناشــهری ها شــبیه ایرانی هــا هســتند. قهوه خانه و 
پرده خوانی دارند و اسامی شــان مانند پاشا به فضای ایرانی شبیه است. 
بعضی هایشــان لهجه های مازنی دارند و نشــانه های به روزی از وضع 
اجتماعی و فرهنگی ایران بروز می دهند. ســاخت و ساز خانه ها و گلی 
بودن شان هم فضای شــهری کویری را تداعی می کند. شیناشهری ها 
وضع اقتصادی مناســبی ندارند و همه کشــاورزند اما کارخانه بزرگی 
دارند که همه چیز تولید می کند که اصلًا با وضع فقیرانه شــهر تناسبی 
نــدارد. کارخانه ای که پوششــی برای ســاخت روباتــی جنگی علیه 
رویاشهری هاســت که با ریختن مایعی ســبز در آن می تواند همه چیز 

را از بین ببرد.
تحلیل و برداشــت سیاســی امــروزی از چنیــن انیمیشــنی البته 
نشــان دهنده چند وجهی بودن آن اســت و این را هم باید از برگ های 
برنده اش دانست. نهایتاً باید »رویاشــهر« را اثری قابل قبول خواند که 
مخاطب کودک و نوجوان ســخت گیر امروزی را که مدام در حال دیدن 
آثار روز جهانی و مقایسه آنهاســت راضی نگه می دارد. این اثر در مسیر 
رو به رشد صنعت انیمیشن ایران گامی رو به جلوست. انیمیشنی که با 
جوانان پرانرژی و مستعدی که به علم روز آشنا هستند به رقبای جهانی 

تنه می زند.«

 تعطیلی پنج شنبه ها مجددا در مجلس
 تصویب شد

نمایندگان مجلس شورای اســلامی برای تامین نظر شورای نگهبان، 
مجددا تعطیلی پنج شنبه ها و کاهش ساعت کاری کارکنان را تصویب 
کردند.نمایندگان مجلس در جلســه علنی روز )چهارشــنبه( مجدداً 
ایرادات شــورای نگهبان به لایحه اصــلاح ماده ۸۷ قانــون مدیریت 

خدمات کشوری را رفع و تصویب کردند.

براین اســاس، در ماده واحده موضوع اصلاح مــاده ۸۷ قانون مدیریت 
خدمات کشوری، عبارت ۴۰ ساعت در هفته به عبارت ۴۲ ساعت و ۳۰ 

دقیقه در هفته اصلاح شود.
همچنین متن زیر به انتهای تبصــره ۳ ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات 

کشوری الحاق می شود:
دولت مجاز است ساعات کار تمامی دستگاه های اجرایی اعم از ستادی 
و اســتانی به اســتثنای واحدهای نظامی، انتظامی و امنیتی و بخش 
عملیاتی واحدهای خدمات رســانی از قبیل بانک ها، گمرک جمهوری 
اسلامی ایران، بیمارستان ها، مراکز بهداشتی درمانی و اماکن ورزشی را 
با در نظر گرفتن شرایطی از قبیل وظایف دستگاه ها، شرایط محیط کار 
و میزان بهره وری و صرفه جویی در مصرف انــرژی در ۵ روز هفته از روز 

شنبه تا چهارشنبه تنظیم نماید.
فهرســت کامل بخش عملیاتی واحدهای خدمات رسانی و استثنائات 
موضوع این تبصره ظرف ســه ماه از تاریخ لازم الاجرا شــدن این قانون 
توسط ســازمان اداری و استخدامی کشــور تهیه می شود و به تصویب 
هیئت وزیران می رســد.در ادامه جلســه، تبصره ۴ نیز برای رفع ایراد 

شورای نگهبان به شرح زیر اصلاح شد:
در تمامی قوانین و مقرراتی که از مبنای ۴۴ ساعت کار در هفته و ۱۷۶ 
ساعت کار در چهار هفته متوالی استفاده شده است؛ از جمله قانون کار 
مصوب ۱۳۶۹/۸/۲۹ مجلس شورای اســلامی با اصلاحات و الحاقات 
بعدی، از تاریخ لازم الاجرا شدن این قانون به ترتیب به ۴۲ ساعت و ۳۰ 

دقیقه در هفته و ۱۷۰ ساعت کار در چهار هفته متوالی اصلاح می شود.
گفتنی است، در مصوبه قبلی مجلس، با تعطیلی پنج شنبه ها و کاهش 
ساعات کاری از ۴۴ ساعت به ۴۰ ســاعت در هفته موافقت شده بود، اما 
آن مصوبه با ایراد مجمع تشــخیص مصلحت نظام مواجه شد، بنابراین 
مجلس برای تأمین نظر شورای نگهبان، ساعت کاری را به ۴۲ ساعت و 

۳۰ دقیقه کاهش داد.

دیدگاه

تریبون

 رئیس جمهــور بر ضــرورت پرهیــز از اختلافات، 
بازنگری در شیوه ها و عملکردها و دستیابی به تفاهم 
بر مبنای نقاط اشــتراک تأکید کرد و این مولفه ها را 
پیش شــرط هرگونه حرکت مؤثر در مســیر توسعه 

کشور دانست.
به گزارش ریاســت جمهوری، مســعود پزشکیان، در 
دیدار با اعضای مجمــع یاران توســعه آذربایجان که 
سه شنبه شــب در مجموعه نهاد ریاســت جمهوری 
برگزار شــد، بر ضرورت پرهیــز از اختلافات، بازنگری 
در شیوه ها و عملکردها و دســتیابی به تفاهم بر مبنای 
نقاط اشــتراک تأکید کرد و این مولفه ها را پیش شرط 

هرگونه حرکت مؤثر در مسیر توسعه کشور 
دانست.

رئیس جمهور با بیان اینکه چشــم دوختن 
صرف بــه اقــدام دولــت و معطــل ماندن 
بــرای دریافت اعتبــارات دولتــی، با توجه 
به چالش هــای متعدد کشــور، راه به جایی 
نخواهد برد، تصریــح کرد: امــروز نیازمند 

اصلاح روندها، ارتقای آســتانه تحمل، تقویت تعامل 
با مردم و بهره گیــری از ظرفیت های مردمی در تحقق 

اهداف ملی هستیم.
پزشــکیان با اشــاره به ظرفیت های منحصــر به فرد 

اســتان آذربایجان غربی افزود: این استان با 
بهره منــدی از موقعیت ممتــاز جغرافیایی، 
هم مرزی و هم جواری با چند کشور، معادن 
غنی و جاذبه هــای گردشــگری متنوع، از 
توانمندی هایی برخوردار است که در صورت 
بالفعل ســازی می توانند نقشی برجسته در 

رشد و توسعه منطقه ایفا کنند.
رئیس جمهور در ادامه از اعضای مجمع که متشــکل 
از مدیران و نخبگان باســابقه در ادوار مختلف بودند، 
خواست با هدف گذاری دقیق و برنامه ریزی اثربخش، 
نقشه راهبردی توســعه اســتان آذربایجان غربی را 

تدوین کرده و برای بررســی، تصمیم گیری و اجرا به 
دولت ارائه کنند و در ادامه نیــز تاکید کرد که دولت 
برای بررســی و اجرای این نقشــه راه آمادگی کامل 

دارد.
پزشــکیان تمام هدف دولت را تعالی ایــران، ارتقای 
جایگاه ملی و عزت و ســربلندی مردم این ســرزمین 
عنوان کرد و بــا تأکید بر رویکــرد عدالت محور دولت 
افزود: ما توسعه را منحصر به منطقه خاصی نمی دانیم، 
بلکه برای همه نقاط کشــور، متناســب با ظرفیت ها، 
اقلیم و نیازهای خاص هر منطقه، برنامه ریزی متوازن 

خواهیم داشت.

وزیر کشــور گفت: رویکرد ما در حوزه های اجتماعی 
این اســت که از امنیتی شــدن پدیده های اجتماعی 
جلوگیری و مســائل اجتماعــی را با ســازوکارهای 
خودش ساماندهی کنیم. این سیاست، رویکرد قطعی 
وزارت کشور و دولت چهاردهم است. اسکندر مومنی 
در همایــش معاونان و مدیــران کل امــور اجتماعی 
اســتانداری ها، به اولویت های وزارت کشور اشاره کرد 
و گفت: اولویت های وزارت کشــور در حــال حاضر به 
حوزه های اجتماعی و اقتصادی معطوف شــده است. 
این بدان معنا نیســت که مسائل سیاســی از اولویت 
برخوردار نیســت، بلکه وزارت کشــور به طور سنتی 
بیشتر در حوزه های سیاسی و امنیتی شناخته می شود 
و مســیر خود را ادامه می دهد. با این حال، نیاز اســت 
که ما در زمینه های اجتماعــی و اقتصادی تلاش های 
بیشــتری را در اولویت قرار دهیــم.وی افزود: موضوع 
بحث امروز ما به حوزه اجتماعی مربوط می شــود که 

یکی از اولویت های اساسی به شمار می آید. 
ورزش به طور مســتقیم با نشســت امروز ما 
مرتبط اســت و یکی از عرصه هایی است که 
می تواند در جامعه نشــاط و شــادابی ایجاد 
کند و در عین حال از آســیب های اجتماعی 
پیشگیری کند.وزیر کشــور گفت: از این رو، 
از تمامی تلاش ها در راســتای ایجاد توافق و 

تفاهم با حوزه های مختلف ورزشی برای ارتقاء نشاط، 
شادابی و ســلامتی در جامعه قدردانی می کنم. ورزش 
زورخانه ای و پهلوانی، همان طور که از نامش پیداست، 
ورزشی اســت که با رویکرد اخلاق، ادب، دستگیری از 
دیگران و یاری رساندن به هم نوعان آمیخته است. این 

ورزش همچنین جذابیت های بسیار خوبی دارد.
مومنی افزود: بدیهی اســت که هر صنعتی، هر بخش 
و هر رشــته ای برای توســعه به موئلفه های مختلفی 
نیاز دارد. دو موئلفه ای که مــن بر آن ها تأکید می کنم، 

حمایت و ایجاد رقابت است. در این راستا، به 
تمامی معاونین استانداران و خود استانداران 
تأکیــد می کنیم که حمایت هــای لازم را از 
ایــن ورزش به عمل آورند کــه حمایت های 
زیرساختی، مکان و ســایر بخش ها از جمله 
این موارد اســت. همچنین مســئولین باید 
زمینه های رقابت را بیش از گذشــته فراهم 
کنند تــا افراد از بخش هــای مختلف بتواننــد در این 

عرصه حضور یابند و دیده شوند.
وی گفت: ورزش هایی که در این نشست مورد نمایش 
قرار گرفتند، ترکیبــی از رشــته های مختلف بود که 
چابکی و انعطاف پذیــری ژیمناســت ها را به نمایش 
گذاشــتند. این ورزش ها نیاز به قوای جسمانی دارند 
و مهــارت و توانایــی بالایی را می طلبنــد. همچنین، 
ورزش های نمایشــی و آکروباتیک نیز در این محیط 
کوچک به خوبی بــه نمایش درآمدنــد. به طور کلی، 

نمایش این ورزش ها نیاز به تمرکز بســیار بالایی دارد 
و نشــان دهنده تلاش و کار ســخت ورزشکاران است. 
رشــته های رزمی نیز در این ورزش ها حضور داشتند و 
همگی ما شاهد شور و نشاط ناشی از این جلسه کوچک 
بودیم.وزیر کشــور گفت: وظیفه ما به عنوان مســوول 
ســنگین اســت؛ باید زمینه های رقابت را ایجاد کنیم 
و این رقابت جمعیت بیشــتری را به صحنــه بیاورد. 
جوانان بایــد در کنار مســئولیت های اجتماعی خود، 
در یک رقابت زیبا و ســازنده دیده شــوند و به مدارج 
بالاتر دست یابند.مومنی افزود: اگر بخواهم دو توصیه 
اساســی به خود و جامعه داشــته باشــم، نخست این 
اســت که باید تلاش کنیم حمایت های لازم را فراهم 
آوریم. دوم این که ایجاد رقابت های فشــرده و نزدیک 
نیز از اهمیت ویژه ای برخوردار است. با افزایش رقابت، 
افراد بیشتر دیده خواهند شــد و این خود به ارتقاء این 

ورزش ها کمک خواهد کرد.

رئیس جمهوری

وزیر

خریدار   معاون اول رئیــس جمهور با 
تاکید بر اینکه ایران در راهبرد توسعه علم 
و فناوری از کسی دستور نمی گیرد،گفت: 
ســاخت ســلاح هســته ای در دکترین 
دفاعی جمهــوری اســلامی جایگاهی 
ندارد و کشــورهای غربی و رســانه های 
آمریــکا به خوبــی از این موضــوع آگاه 

هستند.
»محمدرضا عارف« در جلســه هیات دولت 
با بیــان اینکــه موضع گیری اخیر ســران 
آمریکایــی درخصوص غنی ســازی صفر 
ایران بار اول نیست و بار آخر هم نخواهد بود، 
گفت: اگر به دنبال عدم غنی سازی در خاک 
خود بودیم، در دهه های گذشته هم نیازی 
بــه تحمل تحریم هــای خشــن و ظالمانه 

آمریکا نبود.
وی خاطرنشــان کــرد: اظهــارات مقــام 
هــای آمریکایی متناقض اســت چرا که در 
مذاکرات غیرمستقیم مطالبی درخصوص 
غنی ســازی مطرح می کنند امــا در بیرون 
از میز مذاکــرات تحت تاثیر جو رســانه ها 
و یا خوراک فکــری و راضی کــردن رژیم 
صهیونیســتی مطالــب دیگری بــه زبان 

می آورند.

ایران مسیر مشخص شده در مذاکرات 
غیر مستقیم را دنبال می کند

معــاون اول رئیس جمهــور تاکیــد کرد: 
جمهوری اســلامی ایــران همان مســیر 
مشخص شــده در مذاکرات غیر مستقیم را 
دنبال می کند و خط قرمــز نظام جمهوری 
اســلامی ایران غنی ســازی در خاک ایران 
است. ما دنبال سلاح هسته ای نیستیم اما از 
تمام ظرفیت هســته ای کشور همانند سایر 
فناوری ها و برای اهداف توســعه و پیشرفت 
بهره خواهیم برد.عارف همچنین با اشاره به 
برگزاری باشکوه مراسم بزرگداشت شهدای 
خدمت در سرتاسر کشور و قدردانی از ستاد 
بزرگداشت شــهدای خدمت، بنیاد شهید و 
امور ایثارگران، مجلس شورای اسلامی، قوه 
قضاییه، نهادهای ذیربط و همچنین حضور 
پرشــور مردم در مراســم های بزرگداشت 
شــهدای خدمت افــزود: این مراســم ها با 
حضور و نقــش آفرینی مــردم و همچنین 
هماهنگی بین تمام دســتگاه های مرتبط و 
با همکاری دولت در سرتاســر کشور برگزار 
شــد البته نگران ایجاد فضاهــای دوقطبی 
بودیــم اما برگزاری مراســم بزرگداشــت 
شهدای خدمت یک مسئله ملی است.عارف 

با اشاره به سفر روز گذشــته خود به همراه 
جمعی از مدیران دســتگاه هــای خدمات 
رسان و معاونین وزرا به اســتان هرمزگان 
برای بررســی ابعاد و جبران خســارات به 
آسیب دیدگان در حادثه انفجار بندر شهید 
رجایی و با قدردانی از تلاش های استاندار و 
هماهنگی بین تمام نهادهــا برای مدیریت 
این حادثه و رســیدگی به مصدومان تاکید 
کرد: مردم اســتان و به ویژه آسیب دیدگان 
مطالبات جــدی دارند که باید رســیدگی 
شــود که برخی از این مطالبــات به دولت 
باز می گردد و باید در ایــن خصوص هرچه 
ســریع تر تصمیم گیری شــود. همچنین 
کمیته مرتبط با بررســی علــل و مقصران 
حادثه انفجار بندر شــهید رجایی در اسرع 
وقت گزارش های نهایــی از علت این حادثه 
و چگونگی برخورد با مقصرین را اعلام کند 
چرا که این موضوع در حال حاضر تبدیل به 

یک مطالبه عمومی و ملی شده است.

وزارت راه و شهرسازی بازسازی
 بخش های آسیب دیده بندر شهید 

رجایی را پیگیری کند
وی افــزود: وزارت راه و شهرســازی بــا 

همــکاری ســایر بخش ها روند بازســازی 
بخش هایی از بنــدرگاه که آســیب دیده 
است را به طور جدی پیگیری کند تا هرچه 
ســریعتر به مدار و چرخه خدمت و اقتصاد 

کشور بازگردد.
معــاون اول رئیــس جمهور با اشــاره به 
افزایش درجــه دما در روزهای گذشــته 
در برخــی شــهرهای کشــور و اقدامات 
وزارت نیرو بــرای زیر بار بــردن ظرفیت 

بیشــتر نیروگاه ها برای تولیــد برق مورد 
نیاز کشــور، بر ضرورت مدیریــت بهینه 
مصرف انرژی تاکید کــرد و گفت: از مردم 
انتظار داریم بــرای کاهش مصرف با دولت 
همکاری کنند تا خاموشــی ها کمتر شود 
و یا دیگر شاهد خاموشــی ها نباشیم و اگر 
خاموشــی های بخش صنعــت از حدی 
بالاتر رود در کاهش رشد اقتصادی و تولید 

کالاها اثر می گذارد. 

پزشکیان: دستیابی به تفاهم پیش شرط هر حرکت مؤثر در مسیر توسعه کشور است

ویکرد دولت چهاردهم جلوگیری از امنیتی شدن پدیده های اجتماعی است وزیر کشور: ر

خریدار   وزیــر امور خارجه در حاشــیه 
مراســم بزرگداشــت نخستین ســالگرد 
شــهادت »حســین امیرعبداللهیان« در 
پاسخ به پرسشــی درباره وضعیت مذاکرات 
غیرمستقیم جاری میان جمهوری اسلامی 
ایران و ایــالات متحده گفت: ما پاســخ به 
درخواســت های غیرمنطقــی را پیش تر 
داده ایم و ایــن صحبت هــای غیرمعمول 

کمکی به پیشبرد گفت وگوها نمی کند.
»ســیدعباس عراقچی« وزیر امور خارجه 
در حاشــیه مراسم بزرگداشــت نخستین 
سالگرد شهادت »حسین امیرعبداللهیان« 
و گرامیداشــت یــاد و خاطره »شــهدای 
خدمت« که روز چهارشنبه ۳۱ اردیبهشت 
در محــل وزارت خارجــه برگزار شــد، در 
پاسخ به پرسشــی درباره وضعیت مذاکرات 
غیرمستقیم جاری میان جمهوری اسلامی 
ایران و ایــالات متحده گفت: ما پاســخ به 
درخواســت های غیرمنطقــی را پیش تر 
داده ایم و ایــن صحبت هــای غیرمعمول 

کمکی به پیشبرد گفت وگوها نمی کند.
وزیر خارجه ادامه داد: موضع ما کاملًا روشن 
است؛ غنی ســازی، چه با توافق و چه بدون 
توافق، ادامه خواهد داشــت. اما اگر طرف ها 
تمایل دارند نسبت به برنامه صلح آمیز ایران 
شــفافیت وجود داشته باشــد، ما آمادگی 
داریم. با این حــال، در مقابــل، گفت وگو 
درباره رفــع تحریم های ظالمانــه ای که به 
دلیل ادعاها درباره برنامه هسته ای ما وضع 
شــده اند، باید صورت گیرد و این تحریم ها 
برداشته شوند.رئیس دســتگاه دیپلماسی 

تاکید کرد: اگر درخواســت های بیشــتری 
مطرح شــود و بخواهند ما را از حقوق مسلم 
خود محروم کنند، هیچ گونه جای پذیرشی 

برای آن وجود ندارد.
عراقچی درباره امکان حضــور ایران در دور 
بعدی مذاکرات گفت: ما در حال بررســی 
این موضوع هســتیم که آیــا در دور بعدی 
مذاکرات شــرکت کنیم یــا نــه. در برابر 
زیاده خواهی ها در پشت میز مذاکره مقابله 
خواهیم کرد، اما هرگز دیپلماســی را ترک 
نکرده ایــم. ما هنــوز در حال بررســی این 

موضوع هســتیم که آیا در آن تاریخ و در آن 
مکان، مذاکراتی مفید و ســودمند می تواند 

برگزار شود یا خیر.
وزیر خارجه در ادامه در پاســخ به پرسشی 
درباره رویکرد سیاســت خارجی جمهوری 
اســلامی ایــران در دولت شــهید ابراهیم 
رئیسی گفت: سیاســت خارجی جمهوری 
اســلامی ایران در ســطح کلان خود یک 
سیاست مستمر و جاری اســت و دولت ها 
امــور خارجــه در چارچــوب  و وزرای 
سیاســت های کلانی حرکت می کنند که 

اصــول آن در مکان های دیگــری تعیین 
می شود. این رویه در دیگر کشورهای جهان 
نیز به همین صورت اســت. اما ابتکارات هر 
دولت و به عبارت دیگر، سیاست های جاری 
و شــیوه هایی که به کار می برد، می تواند در 
پیشبرد بهتر این سیاست ها تأثیرگذار باشد.

وی ادامه داد: به نظر من، در دولت شــهید 
رئیسی و سیاســت خارجی که جناب آقای 
دکتــر امیرعبداللهیان مجــری آن بودند، 
شــیوه های مناســبی به کار گرفته شــد و 
اصولــی دنبــال گردید کــه در رأس آن ها 

سیاست همســایگی قرار داشت. گسترش 
روابط با همســایگان یک سیاســت کاملًا 
صحیح و به جا بود. البته همسایگان همیشه 
در اولویت های ما بوده اند، اما تمرکز بیشتر 
بر کاهش تنــش و بی اعتمــادی میان ما و 
همسایگانمان، سیاستی دقیق و درست بود 
که در دولت سیزدهم آغاز شــد و در دولت 

چهاردهم نیز به همان شکل ادامه یافت.
رئیس دســتگاه دیپلماسی با اشاره به اینکه 
ما تلاش کردیم بــا قوت و عزم بیشــتری، 
همســایگان را در اولویــت قــرار دهیــم؛ 
خاطرنشــان کرد:  چه در حوزه سیاســی، 
چه در عرصــه اقتصادی و چه در مســائل 
فرهنگی این سیاست را پیگیری کردیم. ما با 
تقریباً تمامی همسایگان خود از یک سابقه 
تاریخی مشــترک برخورداریــم، با برخی 
از آن ها فرهنگ و زبان مشــترک داریم، و با 
همه آن ها پایه های اعتقادی مشــابهی را به 
اشــتراک می گذاریم. بنابراین، به نظر من، 
تنش ها، اختلافات و تفاوت هایی که گهگاه 
وجود دارد، عمدتاً ساختگی است و بسیاری 
از آن ها به بذرهای فتنــه ای برمی گردد که 

دیگران در این منطقه کاشته اند.
وزیر خارجــه در پایان گفت: سیاســت ما 
این اســت که این اختلافــات و تنش ها را 
برطرف سازیم و روابط همســایگی را ارتقا 
دهیم. به نظر می آید که تــا اینجا نیز موفق 
بوده ایم؛ هم در مســیری که آقــای دکتر 
امیرعبداللهیان آغاز کردنــد و هم در ادامه 
این مســیر در دولت چهاردهــم، به نتایج 

خوبی دست یافته ایم.



ریزش شدید قیمت خودرو با توافق دور از انتظار است  

و در خواب عمیق بازار خودر

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وغن در انتظار اقدام سازمان   تولیدکنندگان ر
امور مالیاتی برای حذف مالیات

رئیس هیئت مدیره انجمن صنفــی روغن نباتی ایران بــا بیان این که 
حذف ۱۰ درصد مالیــات ارزش افزوده روغن بایــد در هیئت دولت به 
تصویب نهایی برسد، گفت: صنعت در انتظار اقدام سازمان امور مالیاتی 

است.
 روغن خوراکی همچنان در انتظار حذف مالیات ارزش افزوده است.

علی فاضلی، رئیــس هیئت مدیره انجمن صنفی روغــن نباتی ایران به 
خبرنگار مهر گفت: ســتاد تنظیم بازار در مرحله نخســت اجرای اخذ 
مالیات ارزش افــزوده ۱۰ درصدی را متوقف کــرده و صنعت در انتظار 

اقدام سازمان امور مالیاتی است.
وی با بیان این که این مســئله باید در هیئت دولت بــه تصویب نهایی 

برسد، افزود: صنعت در انتظار اقدام سازمان امور مالیاتی است.  

 شبکه های غیررسمی مالی، صادرات 
را تا ۱۵ درصد گران تر کرده اند

معاون وزیر صمت گفت: اســتفاده از شبکه های غیررســمی مالی، از 
جمله صرافی ها و شــرکت های خصوصی، هزینه هایی تا ۱۵ درصد بر 
تجارت تحمیل می کنند؛ در صورت رفع آنها، امکان رشــد چشــمگیر 

صادرات وجود دارد.
محمدعلی دهقــان دهنوی در یــک گفتگوی تلویزیونی در تشــریح 
آمارهای صادراتی کشور، اظهار کرد: ســال گذشته صادرات غیرنفتی 
ایران با رســیدن به رقم ۵۷.۸ میلیارد دلار، رشد ۱۶ درصدی نسبت به 
سال پیش از آن را ثبت کرد. این دستاورد را می توان آمار بسیار خوب و 

دستاوردی بزرگ برای اقتصاد کشور دانست.
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران ترکیب کالاهای صادراتی کشور را 
اینگونه توصیف کرد که بخش قابل توجهی از صادرات غیرنفتی مربوط 
به محصولات پتروشــیمی و مواد پلیمری اســت. پــس از آن، صنایع 
معدنی و کالاهای صنعتی و همچنین محصولات کشــاورزی و صنایع 

غذایی سهم مهمی در صادرات دارند.
معاون وزیــر صمت افزود: چین، عــراق، امارات، ترکیه، افغانســتان و 
پاکســتان از جمله کشــورهای اصلی مقصد صادرات ایران هســتند. 
صادرات به چین در صدر قرار دارد و عــراق نیز با حدود ۱۲ میلیارد دلار 

صادرات در جایگاه دوم است.
وی ضمن اشــاره بــه محدودیت هــای صادراتی به عــراق گفت: این 
کشــور ظرفیت بالایی برای واردات دارد، اما به دلایل مختلف از جمله 
سیاســت های حمایتی از تولید داخلی، گاه با ممنوعیت ها و تعرفه های 
بالا مواجه هستیم. با این حال، رشــد صادرات به عراق ادامه دار خواهد 
بود، به ویژه اگر بتوانیم از طریق سرمایه گذاری مشترک، حضور خود را 

در بازار این کشور تثبیت کنیم.
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران ضمن اشاره به نقش پررنگ ترکیه 
در بازارهای منطقه ای گفت: ترکیه استراتژی های تهاجمی و مؤثری در 
حوزه صادرات دارد؛ از مشــوق های قوی تا زیرساخت های حمل ونقل 
و لجســتیک. برخی از این اســتراتژی ها قابل بهره برداری در ایران نیز 

هستند. 

کارخانه های بزرگــی در ایران، به ویژه در حوزه مواد غذایی و شــوینده 
وجود دارند که با حمایت مناســب می توانند بازارهای منطقه ای را به 
دست بگیرند. سازمان توســعه تجارت در حال برنامه ریزی برای ارائه 

مشوق ها و امکانات لازم به صادرکنندگان است.

ضرورت بازنگری در نظام مشوق های صادراتی
دهقان دهنوی ضمن اشاره به کاهش بودجه مشوق های صادراتی طی 
سال های اخیر تصریح کرد: پیشــنهاد ما این است که عوارض صادراتی 
کالاهای خام و نیمه خام صرف توسعه صادرات کالاهای با ارزش افزوده 
بالا شود. اگر این پیشنهاد در بودجه سال آینده گنجانده شود، می تواند 

تحول مهمی در حمایت از صادرات ایجاد کند.
به گفته رئیس سازمان توســعه تجارت، پیمان تجارت آزاد با اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا که از پنج شنبه هفته گذشــته وارد مرحله اجرایی 
شــده، گام مهمی در گســترش تجارت ایران با پنج کشــور عضو این 
اتحادیه است. در این پیمان ۸۷ درصد از کالاهای مبادله شده مشمول 
تعرفه صفر شــده اند که فرصتی بــزرگ برای افزایــش رقابت پذیری 

محصولات ایرانی است.

تهاتر؛ راهکار مقابله با تحریم و محدودیت های مالی
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشــان کرد: در شرایطی که 
تحریم های مداوم علیه ایران صورت می گیــرد، تهاتر به عنوان ابزاری 
مهم برای حفظ و گســترش تجارت خارجی مطرح است. ایران با چند 
کشــور توافق نامه های تهاتر امضا کرده اســت، اگرچه به دلایل فنی و 

امنیتی نمی توان نام این کشورها را اعلام کرد.
وی از راه اندازی شکل رسمی همکاری بانکی با روسیه به عنوان نمونه ای 
موفق یاد کرد و گفت: اگر اراده سیاســی در طرف مقابل وجود داشــته 

باشد، حتی فعالیت رسمی بانکی نیز ممکن است.
دهقان دهنوی در ادامه به اســتفاده از شــبکه های غیررسمی مالی، از 
جمله صرافی ها و شــرکت های خصوصی اشــاره و تصریح کرد: اگرچه 
این روش هــا هزینه هایی بر تجارت تحمیل می کننــد، اما باعث توقف 
آن نشده اند. بخش خصوصی ما فعال است و توانسته در شرایط سخت، 
صادرات غیرنفتی را رشــد دهد. گاهی این هزینه ها تــا ۱۵ درصد نیز 
افزایش می یابد که مستقیماً از رقابت پذیری کالاهای ایرانی می کاهد. 
اما در صورت رفع این هزینه ها، امکان رشــد چشمگیر صادرات وجود 

دارد.

برندسازی، حلقه مفقوده صادرات ایران
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران ضمن تاکید بر ضعف در حوزه 
برندســازی صادراتی کشــور، اظهار کرد: بخش بزرگی از صادرات ما 
به کالاهای خام و نیمه خــام اختصاص دارد که نیازی به برندســازی 
ندارند، اما کالاهای صنعتی و غذایی نیازمند تجاری سازی و برندسازی 

هستند.
 البته اقداماتی در این زمینه انجام شــده است؛ کمیســیون ملی برند 
در ســازمان توســعه تجارت راه اندازی و همایش هایــی در این زمینه 
برگزار شــده اســت که حمایت از شــرکت های مدیریت صادراتی و 

کنسرسیوم های صادراتی را در دستور کار قرار داده است.
دهقان دهنوی گفت: در کنسرسیوم صادراتی، تولیدکنندگان کوچک 
با یک برند مشــترک صادرات می کنند، کیفیت را مدیریت می کنند و 
می توانند در بازارهای هدف، فعالیت هــای بازاریابی و تبلیغاتی مؤثری 
داشته باشند. این اســتراتژی به ویژه در بازارهای مصرفی منطقه بسیار 

کارآمد خواهد بود.

بازار

رئیس هیات عامل سازمان توســعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی )ایمیــدرو( اعلام کرد: عــزم ایران و 
افغانستان برای ســرمایه گذاری مشــترک در بخش 
معدن جــدی اســت و هر ۲ طــرف به دنبــال برنامه 

عملیاتی هستیم.
 محمد آقاجانلو روز چهارشنبه در نشست با مسئولان 
ســرمایه گذاری افغانستان اظهار داشــت: در جلسه 
اخیر قرار شــد برای توســعه معادن افغانستان کمیته 
»اکتشاف، آزمایشگاه و اســتخراج« )متولی سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی( و کمیته »سرمایه 
گذاری و احداث کارخانجات و مناطق ویژه مشترک« 

)متولی ایمیدرو( تشکیل شود.
وی افزود: با وجود فرصت هــای مختلف همکاری در 
بخش معدن، برای عملیاتی شدن کار، باید طرح هایی 
که زیرساخت های آنها فراهم اســت و امکان اجرایی 

شدن سریع تر را دارند، آغاز کنیم.
رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیــان اینکه فرآوری در 
محل معادنی که زیرســاخت دارند به صرفه تر اســت، 

گفــت: به دلیــل فراهم نبودن زیرســاخت 
های حمل و نقــل و انرژی در جــوار معادن 
افغانســتان، پیشــنهاد ما احــداث بازارچه 
مرزی برای گوهرســنگ و ایجــاد کارخانه 
فرآوری ســرب و روی در مناطق آزاد مرز ۲ 
طرف اســت.وی ادامه داد: منطقه دوغارون 
ایران، منطقه آزاد محسوب می شود و دارای 

امکانات اولیه است.
 می توانیم تجهیزات مورد نیاز تولید گوهرســنگ را در 
این منطقه مســتقر کنیم و پس از آموزش های لازم، 
گوهرسنگ افغانستان را در آنجا به محصول تبدیل و در 

این بازارچه مرزی به فروش رسد.
آقاجانلو با بیان اینکه ایران از خارج از کشــور کانسنگ 
ســرب و روی واردات می کند، تصریح کرد: با توجه به 
وجود معادن سرب و روی غنی در افغانستان، پیشنهاد 
می کنیم با توجه به وجود زیرســاخت ها در ایران، در 
گام نخســت در مرز این کشــور کارخانجات فرآوری 
این صنعت را احــداث و از خوراک معادن افغانســتان 

اســتفاده کنیم.وی افزود: در جذب سرمایه 
گذار نظــارت می کنیــم تا ســرمایه گذار 
واقعی و توانمند بــرای در اختیــار گرفتن 
معــدن انتخاب شــود. بــا ایجــاد کارخانه 
فرآوری نیز بــرادران افغان در آن مشــغول 
کار خواهند شد.رئیس هیات عامل ایمیدرو 
خاطرنشان کرد: در مورد سنگ آهن نیز می 
توان مدل های مشــابه با درنظر گرفتن صرفه و صلاح 

دو کشور طراحی کرد.
خلیل الرحمن ژوند، رئیس واحد تســهیل ســرمایه 
گذاری افغانســتان در این نشســت گفت: طی ۲ روز 
اخیر، نشست های مفید و امیدوارکننده ای با برادران 
ایرانی برگزار شد. نیاز اســت تفاهم نامه امضا شده طی 
۲ سال پیش را عملیاتی کنیم و مایلیم از توانمندی این 

کشور برای توسعه بخش معدن بهره بریم.
وی افزود: برای تجهیز آزمایشــگاه، نیــاز به همکاری 
متخصصان ایرانی است. همچنین، در حوزه اکتشاف، 
اســتخراج و فرآوری، بخش دولتــی و خصوصی ایران 

تجرب خوبــی دارند.ژوند با اشــاره به اینکــه قوانین 
افغانستان ســرمایه گذاری شــرکت های خارجی را 
تضمین کرده اســت، گفت: ســرمایه گذاران هر زمان 
بخواهند می توانند ســرمایه گذاری انجام شــده را به 
کشــور خود انتقال دهند. امنیت مسئولیت حکومت 
اســت و در صورت نیاز بــه تعهد جداگانــه حاضریم 
انجام دهیــم.وی ادامه داد: مایلیم در بخشــی از خاک 

افغانستان و ایران، بازار مشترک و کارخانه ایجاد شود.
در این نشســت، جمشــید ملارحمان عضــو هیات 
عامل ایمیــدرو، امید امامی معاون طرح های توســعه 
معدن و صنایــع معدنی ایمیــدرو، محمدرضا کریمی 
سرپرســت دفتر صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، عبدالساده نیســی مدیرکل دفتر شرق آسیا 
و اقیانوسیه سازمان توســعه تجارت ایران، حمیدرضا 
کربلایی اســماعیلی معاون شــبه قاره هند ســازمان 
توسعه تجارت، امیرنوژن یونســیان مدیر اقتصادی و 
توسعه ســرمایه گذاری ایمیدرو و علیرضا لطفی مدیر 

معادن ایمیدرو حضور داشتند.

رئیس هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان بازرگانان 
و صنایع بســته بندی چای گفت: در جلسه اخیر ستاد 
تنظیم بازار که دوشــنبه ۲۹ اردیبهشت برگزار شد دو 

کالای چای و حبوبات نیز مشمول قیمت گذاری شد.
 در ستاد تنظیم بازار روز دوشــنبه ۲۹ اردیبهشت چند 
موضوع مورد بررسی قرار گرفت. تعیین قیمت سبوس 
گندم، رســیدگی به ۱۰ درصد مالیــات ارزش افزوده 
اقلامی مانند روغن، چای و… و این که حبوبات و چای 
نیز مشــمول قیمت گذاری شــوند.روز ۳۱ اردیبهشت 
۱۴۰۴ برابر با ۲۱ آوریل ۲۰۲۵ میلادی روز ملی چای در 
تقویم کشور ثبت شده است. البته روز جهانی چای برابر 
با ۲۵ آذر ماه مصادف با ۱۵ دسامبر است.شهریار داریانی، 

رئیس هیئت مدیــره اتحادیه تولیدکنندگان 
بازرگانان و صنایع بســته بندی چای درباره 
تصمیمات اخیر ستاد تنظیم بازار درباره چای 
گفت: در ۳ جلسه اخیر ســتاد تنظیم بازار که 
هر دوشنبه برگزار می شود چند موضوع مورد 
بررســی قرار گرفت.وی افزود: در جلسه روز 
دوشــنبه ۱۶ اردیبهشــت ماه مسئله حذف 

۱۰ درصد مالیــات ارزش افــزوده واردکنندگان چای 
مطرح شــد. چای وارداتی به عنوان یکی از اقلام اساسی 
بازار ایران در سال های قبل معاف از پرداخت ۱۰ درصد 
مالیات ارزش افزوده بود اما امســال از فهرست کالاهای 
اساسی ارائه شده از سوی وزارت جهاد کشاورزی از قلم 

افتاده افتاده و مشمول مالیات شده است.وی 
ادامه داد: دومین مســئله پیگیری شده انجام 
واردات به تناســب نیاز کشــور به کالاهای 
اساســی اســت. با توجه به اینکــه واردات 
کالاهای اساسی به شکل دستوری ۴۰ درصد 
کاهش یافته و این امر منجر بــه ناترازی بازار 
و شــکل گیری قاچاق شــده بود، مقرر شد تا 
وزارت جهاد کشــاورزی بر اساس نیاز کشــور به طور 
میانگین سالانه حدود ۷۲ هزار تن انواع کالاهای اساسی 
وارد کند.رئیس هیئت مدیــره اتحادیه تولیدکنندگان 
بازرگانان و صنایع بسته بندی چای اظهار کرد: در جلسه 
اخیر ستاد تنظیم بازار که دوشنبه ۲۹ اردیبهشت برگزار 

شد دو کالای چای و حبوبات نیز مشمول قیمت گذاری 
شد. البته این مشــمولیت به شــرط اجرای دو مسئله 
معافیت ۱۰ درصدی مالیات ارزش افــزوده و واردات به 

تناسب نیاز بازار خواهد بود.
وی تاکید کــرد: هدف اصلــی در مدیریــت کالاهای 
اساســی، تنظیم بازار است.این مســئول صنفی با بیان 
این که ارز ترجیحی ســال ۱۴۰۲ از واردات چای حذف 
شــد، تصریح کرد: در ادامه این روند در سال ۱۴۰۳ نیز 
واردات چای به شرط خرید چای ایرانی بود و نیز حقوق 
و عوارض واردات چای از یک درصد به ۴ درصد افزایش 
یافت که تمــام این عوامل منجر بــه افزایش قیمت این 

محصول پرمصرف روزانه کشور شد.

معدن

بازار

خریدار  رئیس اســبق اتحادیه نمایشگاه 
داران خودرو تهران بیــان کرد: بازار خودرو 
بلاتکلیف اســت و منتظر نتیجه  مذاکرات 
مانده است و به آن صورت مراجعه کننده ای 
وجــود نــدارد، عرضــه ضعیف اســت و 

خریداری هم در بازار نیست.
ســعید موتمنی، رئیــس اســبق اتحادیه 
نمایشــگاه داران خودرو تهران درخصوص 
وضعیت بازار خودرو  گفــت: بازار خودرو به 
خواب عمیق رفته و در هفته ای که گذشت 
اصلا خبری در بازار نبود. از چهارشنبه هفته 
گذشته به این  طرف، بازار در رکود مطلق به 
ســر می برد و به آن صورت خرید و فروشی 
انجام نمی شــود و مراجعه کننده ای وجود 
ندارد. معامله در بازار خیلی ضعیف اســت و 

قیمت ها تقریبا ثابت مانده اند.
وی افزود: بــازار خودرو بلاتکلیف اســت و 
منتظر نتیجه  مذاکرات مانده اســت و به آن 
صورت مراجعه کننده ای وجود ندارد، عرضه 

ضعیف است و خریداری هم در بازار نیست.
موتمنی ادامــه داد: در هر صــورت ممکن 
اســت موفقیت مذاکرات ایران و آمریکا در 
روزهــای اول، اثر روانی خــودش را بگذارد 
و قیمت ها کمی پایین بیایــد، اما بعد از آن 
مشــخص نیســت که چه اتفاقــی بیفتد و 
به سیاســت های اقتصادی دولت بســتگی 
دارد. در سال گذشــته، آن طور که باید ثبت 
ســفارش خودروهای وارداتی انجام نشده 
است و از طرف دیگر هم عرضه خودروهای 

داخلــی، ضعیف اســت. در ایــن یکی دو 
ماه، محصــولات ســایپا و ایران خودرو چه 
خودروهای مونتــاژی و چه داخلی، آن طور 

که باید به بازار عرضه نشده است. 
وی گفت: نمــی توان به طــور دقیق گفت 
که در صورت موفقیــت در مذاکرات قیمت 
خودرو چقدر پایین می آیــد. فکر نمی کنم 
قیمت خــودرو خیلی پاییــن بیاید. ممکن 
اســت در روزهای اول اثر روانی خودش را 

بگذارد و چند درصدی کاهــش پیدا کند، 
اما در ماه های بعد دوباره بــالا می رود؛ چرا 
که نــرخ تورم در کشــور بالا اســت و زمان 
می خواهد تا اوضاع اقتصادی ما بهبود پیدا 
کند.به گفته موتمنی، نرخ تورم بالا اســت، 
هزینه ها بالا رفته و قــدرت خرید مردم هم 
کاهش پیدا کرده است. همه ی این ها دست 
به دســت هم داده انــد و باعث شــده تمام 
بازارها از جمله خودرو در یک خواب عمیق 

فرو برود. وی توضیــح داد: از طرف دیگر در 
عرضه خودروهای داخلی محدودیت وجود 
دارد که علت آن انحصار اســت. تا زمانی که 
انحصار در بــازار خودرو وجــود دارد نباید 
انتظار داشته باشیم خودروسازان بیشتر از 
نیاز بازار خودرو عرضه کنند. آن ها همیشه 
بازار را مدیریت می کنند، چون خودروهایی 
که تولیــد کرده انــد را قبــلا پیش فروش 
کرده اند و نمی خواهند کســانی که خودرو 

پیش خرید کرده اند بفهمنــد که قیمت ها 
کاهش پیدا می کند. اگر ایــن اتفاق بیفتد، 
مردم برای گرفتن پول شان اقدام می کنند 
و شــرکت ها نمی خواهند این اتفاق بیفتد؛ 

بنابراین بازار را مدیریت می کنند.
موتمنی گفــت: از حــدود ۲۵ فروردین به 
بعد باید خودرو به بازار عرضه می شــد، اما 
خودروسازان چه در محصولات ارزان قیمت 
ســایپا و چــه در محصــولات گران قیمت 

ایران خودرو، بسیار ضعیف عمل کرده اند. 
این کارشــناس حوزه خودرو بیــان کرد: 
با وجود این که قیمت دلار بــه کانال ۹۰ تا 
۱۰۰ هزار تومان رسید، اما بازار خودرو هیچ 
واکنشی نشــان نداد، چرا که سال گذشته 
عرضه  خودروهای وارداتی زیاد شــده بود. 
در سال ۱۴۰۲ به اندازه  کافی ثبت سفارش 
خودروهای وارداتی انجام شده بود و همین 
مســئله روی بازار خودروهــای داخلی در 

سال ۱۴۰۳ تاثیر گذاشت.
موتمنی گفت: تحت تاثیــر همین موضوع 
هم بود کــه خودروهای داخلــی آن چنان 
افزایش قیمتــی نداشــتند و حتی برخی 
خودروهــای وارداتــی تقریبــا هم قیمت 
خودروهــای مونتاژی شــده بودنــد. این 
کارشناس بازار خودرو گفت: از فروردین تا 
اسفند سال گذشته، شاهد ۲۰ تا ۲۳ درصد 
افزایش قیمت خودرو بودیم که در مقایسه 
با نوســانات اکثر کالاها که حدود ۵۰ تا ۶۰ 
درصد بود، کمترین نوسان را خودرو داشت.

عزم جدی ایران و افغانستان برای سرمایه گذاری مشترک در بخش معدن

انجام دو شرط، چای و حبوبات را مشمول قیمت گذاری می کند

رشد قیمت مسکن متوقف شد

خریدار  کارشــناس بازار مســکن با بیان 
اینکه رشد قیمت مسکن در یک سال اخیر 
متوقف شده اســت، گفت: ثبات فعلی بازار 
بیشتر نتیجه سیاســت های بانک مرکزی 

است.
فرهاد بیضایی کارشــناس بازار مســکن با 
اشــاره به تحولات بازار مســکن در دولت 
چهاردهم، اظهار کــرد: وضعیت فعلی بازار 
مســکن بیش از آنکه ناشی از تغییر دولت یا 
وزارت خانه ها باشــد، متأثر از سیاست های 
بانک مرکزی اســت. در واقع، کنترل رشد 
نقدینگی که از دولت ســیزدهم آغاز شــد 
و مــورد تأیید مقام معظم رهبــری نیز قرار 
گرفــت، در دولــت چهاردهم نیــز ادامه 

یافته اســت.وی افــزود: بانــک مرکزی با 
سیاست هایی نظیر کنترل ترازنامه بانک ها، 
نقش پررنگی در ثبات بــازار ایفا کرده و این 
روند از سال ۱۴۰۲ به بعد محسوس تر شده 
است. برخلاف گذشته که بازار مسکن تحت 
تأثیر مســتقیم وزارت راه و شهرســازی یا 
شــهرداری ها بود، اکنون عمدتاً تحت تأثیر 
سیاست های کلان اقتصادی بانک مرکزی 

قرار دارد.
بیضایی با بیان اینکه رشد قیمت مسکن در 
یک سال اخیر متوقف شــده است، تصریح 
کرد: اگرچه بــازار ارز در ایــن مدت دچار 
نوساناتی شــد، اما قیمت مسکن با جهش 
همراه نبود و همین موضوع منجر به کاهش 

نسبی ارزش دلاری مســکن در تهران شد. 
این ثبات، در بلندمــدت می تواند منجر به 

افزایش استطاعت خانوارها شود.
وی در خصــوص اثرگــذاری وام هــای 
جدید بر بــازار، گفت: از دولــت دوازدهم، 
سیاســت گذاری هایی در حوزه اجاره داری 
آغاز شــد که تاکنــون ادامــه دارد. یکی از 
مصادیق آن، تسهیلات ودیعه مسکن است 
که در دولت ســیزدهم نیز جزو اقلام آماری 
مهم به شــمار می رفت و همچنان نیز ادامه 
دارد. البته بخش مسکن انتظار دارد که این 
تسهیلات از سوی شبکه بانکی به این بخش 

تخصیص یابد. 
بیضایی تأکیــد کرد: نکته مهم این اســت 
که در حال حاضر با اعمال سیاســت کنترل 
ترازنامه بانک ها، تحــولات مثبتی در بازار 
مســکن رخ داده و تا حدی شــاهد کنترل 
قیمت ها بوده ایم. این مسئله به ارتقای توان 

خرید خانوارها منجر شده است.
وی افزود: در کنار این موضوع، برخی از افراد 
انتظار دارند که سهم تسهیلات شبکه بانکی 
بــرای حوزه هایی مانند مســکن، ازدواج، و 
سایر تکالیف تعیین شــده از جمله جوانی 
جمعیت و فرزنــدآوری، افزایش یابد. بعضاً 
نیز شــاهد آن هســتیم که مصوباتی صادر 

می شود که به عنوان نمونه مشخص می کند 
چه میزان از تســهیلات برای ودیعه مسکن 

یا ازدواج اختصاص یابد.
بیضایی تصریــح کرد: نکته این اســت که 
نمی تــوان از شــبکه بانکی انتظار داشــت 
همزمان در دو حــوزه، یعنی هــم کنترل 
رشد ترازنامه و هم افزایش سهم تسهیلات 
تکلیفی عملکرد موفقی داشــته باشــد. به 
اعتقاد بنده، در شرایط فعلی، اگرچه ممکن 
است کنترل رشــد منجر به تخصیص کمتر 
منابع به برخی حوزه های اجتماعی شود، اما 
در مجموع این سیاست به نفع مردم خواهد 

بود.
وی درخصوص طرح نهضت ملی مســکن 
تصریح کرد: این طرح، با توجه به شــرایط 
اقتصــادی کشــور، نیازمنــد بازنگری در 
سیاســت گذاری ها اســت. بارهــا تأکید 
کرده ایــم که ســاختار فعلی ایــن طرح با 
وضعیت فعلی اقتصادی کشــور همخوانی 
ندارد و همین موضــوع موجب کندی روند 
اجرایی آن شــده اســت. البته نه در دولت 
سیزدهم، نه در دولت چهاردهم، پیشرفت 
فیزیکی قابل توجهی در پروژه ها مشــاهده 
نمی شــود. اگــر دولــت چهاردهــم قصد 
ادامه مســیر حمایتی را دارد، باید از مسیر 

متفاوتی نســبت به آنچه که در نهضت ملی 
مســکن رخ داده، حرکت کند.بیضایی در 
جمع بندی اظهارات خود خاطرنشان کرد: 
سیاســت های فعلی بانــک مرکزی کمک 
موثرتری به بازار مســکن می کند تا فشــار 
بر بانک ها برای اعطای تســهیلات تکلیفی. 
همچنین در پاســخ به انتقادهایی مبنی بر 
اینکــه گزارش های آمــاری بانک مرکزی 
موجب تشنج در بازار می شــود، باید گفت 
این موضوع صحت ندارد. ایــن آمار اتفاقاً به 
سیاست گذار کمک می کند تا نقاط بحرانی 

را شناسایی و اصلاحات لازم را اعمال کند.
وی یادآور شــد: در دهه های گذشــته دو 
دوره بحرانی در بازار مســکن داشتیم؛ یکی 
در ســال های ۸۶ تا ۸۸ و دیگــری در بازه 
نیمــه دوم ۱۴۰۰ تا نیمــه اول ۱۴۰۲. در 
این دوره ها، قیمت دلاری مسکن به حدود 
۱۶۰۰ تا ۲۲۰۰ دلار در هر متر مربع رسید 
که وضعیت نگران کننده ای ایجاد کرد، اما با 
اصلاح و اعمال سیاست های بانک مرکزی، 

بازار به سمت ثبات حرکت کرد.
بیضایــی در پایــان گفــت: ادامه انتشــار 
آمارهای دقیــق، یکــی از ابزارهای اصلاح 
سیاســت گذاری بازار مســکن اســت و نه 

عاملی برای تشنج بازار.



وز تنش آبی با کاهش ۴۰ درصدی  هشدار بر
ورودی سدها

مدیــرکل دفتــر اطلاعــات و داده های آب کشــور، از حاکم شــدن 
خشکســالی هیدرولوژیکی در ایران خبر داد و اعلام کرد که ورودی به 
مخازن سدهای کشور نسبت به سال گذشــته ۴۰ درصد کاهش یافته 

است.
به نقــل از وزارت نیــرو، فیروز قاســم زاده مدیرکل دفتــر اطلاعات و 
داده های آب کشور از حاکم شدن شرایط خشکسالی هیدرلوژیکی در 
کشور خبر داد، به نوعی که ورودی به مخازن سدهای کشور در مقایسه 

با سال گذشته با کاهش ۴۰ درصدی روبرو است.
قاسم زاده با اســتناد به آخرین آمار ایســتگاه های باران سنجی وزارت 
نیرو اظهار کرد: بارش کشور در سال جاری با کاهش حدود ۳۸ درصدی 
نسبت به شرایط بلندمدت مواجه بوده ، به طوری که از نظر رتبه ای، در 

بین ۵۷ سال آماری، رتبه ۵۶ را به خود اختصاص داده است.
وی افزود: ناگفته نماند که تداوم کم بارشــی و افزایش بی سابقه دما در 
چند سال اخیر، باعث کاهش آورد چشمه ها و رودخانه ها شده و ورودی 
به منابع آب زیرزمینی نیز با کاهش جدی مواجه شــده است. این بدان 
معناســت که برداشــت از آب های بهنگام با کاهش مواجه شده و فشار 

مصارف روی ذخایر آبی است.
قاســم زاده بیان کرد: از شــاخص های موجود در این زمینه می توان به 
ورودی سدها اشاره کرد که با کاهش حدود ۴۰ درصدی نسبت به سال 

آبی گذشته مواجه بوده است.
مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب کشور اظهار کرد: در حال حاضر 
درصد پرشدگی سدهای کشــور با کاهش حدود ۲۲ درصدی نسبت به 
سال گذشته، برابر ۵۲ درصد است و این در حالیست که بارش و روانآب 
چندانی تا انتهای ســال آبی پیش بینی نمی شود و ۵۲ درصد پرشدگی 
موجود باید علاوه بر تأمین نیاز ســال آبی جاری، نیاز مصرف کشور را تا 

آغاز بارش های پاییزه نیز تأمین کند.
قاســم زاده با ابراز نگرانی از وضعیت ســدهای مهم کشور گفت: برخی 
از سدهای بزرگ در اســتان های مرکزی، جنوبی و شرقی در وضعیت 
بحرانی قرار گرفته اند. برای مثال، بررســی موجودی مخازن سدهای 
کشور نشــان می دهد سدهایی نظیر سدهای اســتان تهران، اصفهان، 
خراســان رضوی، قم، هرمزگان، زنجان، کرمان و مرکزی در وضعیت 

نامطلوبی قرار دارند.
قاســم زاده با اشــاره به پیش بینی های اقلیمی در خصوص دما و بارش 
هشــدار داد: محدودیت منابع آب در ســال آبی جاری بسیار جدی و 
مشهود است و بدیهی اســت اگر مدیریت مصرف توســط تمام اقشار 
جامعه جدی گرفته نشود، قطعاً منجر به تشدید آثار و دامنه تنش های 

آبی در ماه های پیش رو باشد.
وی ضمن دعوت عموم مردم به رعایت مصــرف و صرفه جویی در آب، 
اقداماتی نظیر کاهــش زمان اســتحمام، اســتفاده از ظرفیت کامل 
ماشین های لباسشــویی و ظرفشــویی، استفاده از خشــک منظر به 
جای فضای ســبز و باغچه ها و محوطه ها، رعایت الگوی کشــت جهاد 
کشاورزی، اجتناب از کشت محصولات در مناطق با ممنوعیت کشت، 
عدم کشت محصولات پرآب بر در اســتان های با شرایط خشکسالی و 

غیره را در کاهش مصرف آب مؤثر دانست.

وهای بدون  تعویق در قطع سهمیه سوخت خودر
بیمه شخص ثالث

 رئیس ستاد حمل و نقل و ســوخت کشــور از تعویق در قطع سهمیه 
سوخت خودروهای بدون بیمه شخص ثالث خبر داد.

 علیرضا احمدی اعلام کرد: بر اســاس اعلام قبلی پلیس راهور قرار بود 
از فردا - پنجشنبه اول خرداد - کارت ســوخت خودروهای بدون بیمه 
شخص ثالث قطع شود، اما طبق تصمیم جدید قرار شد به وسایل نقلیه 
بدون بیمه شــخص ثالث تذکر داده شــود و بعد از فرصــت یک ماه در 
اوایل تیر کارت ســوخت آنان قطع شــود.هفت اردیبهشت ماه رئیس 
پلیس راهور فراجــا از لغو جریمه دیرکرد بیمه شــخص ثالث و اعطای 
مهلت یک ماهه به مالکان خودروها و موتورسیکلت ها برای دریافت این 
بیمه نامه خبر داده و گفته بود: از اول خرداد امســال، کارت ســوخت 

فاقدین بیمه نامه شخص ثالث غیرفعال می شود.
۲۰ فروردین ماه امســال رئیس ســتاد مدیریت حمل و نقل و سوخت 
از رونمایی و بهره برداری از ســامانه ماده ۴۸ قانون بیمه شــخص ثالث 
در آینده نزدیک خبــر داده و گفته بــود: طبق مــاده ۴۸ قانون بیمه 
شخص ثالث، یکی از وظایف ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت، عدم 

تخصیص سهمیه سوخت به ناوگان فاقد بیمه شخص ثالث است.

احمدی با بیان اینکه ستاد مدیریت حمل ونقل و سوخت طی یک سال 
اخیر، اقدامات لازم برای اجرای این ماده قانونی را شــروع کرده و خبر 
خوب اینکه منافع عمومی مطلوبی نیز حاصل خواهد شد که بسیار قابل 
توجه و اثربخــش خواهد بود، تاکید کرده بود کــه افزایش ضریب نفوذ 
بیمه مدیریت و صرفه جویی در مصرف سوخت و شناسایی خودروهای 

شخصی فاقد بیمه از اهداف اجرای این طرح است.
به گفته او، در گام نخســت این ســامانه بــرای ناوگان حمــل و نقل 
عمومی اجرایی شــده و در گام بعــدی برای حمل و نقل شــخصی و 

موتورسیکلت ها راه اندازی خواهد شد.

 پنل های خورشیدی ارزان آسیا، دردسر
 بزرگ آمریکا

 کمیســیون تجارت بین المللی آمریکا با اشــاره به اینکه سیل واردات 
پنل های خورشیدی ارزان قیمت از چهار کشــور جنوب شرق آسیا به 
شدت به تولیدکنندگان داخلی ضربه وارد یا آنها را تهدید کرده است، با 

اعمال تعرفه های سنگین علیه محصولات وارداتی موافقت کرد.
 رای »مثبت« این کمیســیون سه عضوی بدان معناســت که وزارت 
بازرگانی آمریکا دســتور اعمال تعرفه های متقابــل و ضددامپینگ بر 
پنل های وارداتی از تایلند، کامبوج، مالزی و ویتنام را صادر خواهد کرد.

این رای، پرونده شــکایت یک ســاله ای را کــه در آن تولیدکنندگان 
آمریکایی، شرکت های چینی را به اشباع ناعادلانه بازار داخلی آمریکا با 
کالاهای ارزان کارخانه های جنوب شرق آســیا متهم کرده بودند، حل 

و فصل می کند.
از آن زمان به بعــد، دونالد ترامــپ، رئیس جمهــوری آمریکا با هدف 
حفاظت از تولیدکنندگان محصــولات آمریکایی، راهبرد جامع اعمال 
تعرفه  بر کالاهای وارداتی را در پیش گرفته است.مادامی که کمیسیون 
تجارت بین المللی به این نتیجه نرسد که صنایع داخلی از جانب رقبای 
برون مــرزیِ بهره مند از یارانه های ناعادلانه، آســیب دیــده یا تهدید 

می شوند، وزارت بازرگانی آمریکا قادر به اعمال تعرفه نیست.

 تغییر ساعات کاری سامانه ساتنا 
وزهای پنجشنبه  در ر

 بانک مرکزی از تغییر ساعات کاری سامانه ساتنا در روزهای پنجشنبه 
خبر داد.

 باتوجه به تعطیلی روزهای پنجشــنبه و فعالیت شــعب کشــیک در 
روزهای یادشــده، از اول خرداد ماه ۱۴۰۴ تا اطــلاع ثانوی، پذیرش و 
پردازش دســتور پرداخت های بین مشــتری )C۲C( ارسالی از سوی 
شبکه بانکی در ســامانه ســاتنا صرفاً در روزهای پنجشــنبه ساعت 
»۱۳:۳۰« پایان می یابد؛ همچنین ســاعت تســویه دستور پرداخت  
های بین بانکی )C۲C( نیز صرفاً در روزهای پنجشــنبه نیز به ساعت 

»۱۴:۰۰« تغییر پیدا می کند.
این نهاد ناظر در بخشنامه شــماره ۰۴.۵۳۴۹۴ مورخ ۳۱ اردیبهشت 
ماه ۱۴۰۴خود به شــبکه بانکی و در راســتای تصمیمات اتخاذ شده از 
سوی هیات دولت در خصوص کاهش ســاعت کاری بانک ها و ادارات 
با هدف مدیریت بهینه مصرف انرژی در کشــور و نیز باتوجه به تعطیلی 
روزهای پنجشــنبه و فعال بودن شعب کشــیک در روزهای یادشده، 
از روز پنجشــنبه مورخ ۱ خرداد مــاه ۱۴۰۴ تا اطلاع ثانــوی صرفاً در 
روزهای پنجشــنبه، ســاعت پایان پذیرش و پردازش دستور پرداخت 
های )C۲C( ارسالی از ســوی آن بانک  یا موسسه در ســامانه ساتنا از 
ســاعت »۱۴:۳۰« به »۱۳:۳۰« کاهش خواهد یافت، در همین ارتباط 
ساعت تسویه دستور پرداخت های بین بانکی )C۲C( صرفاً در روزهای 

پنجشنبه نیز به ساعت »۱۴:۰۰« تغییر پیدا خواهد کرد.
 

مذاکرات فرسایشی و بحران انرژی؛ دو ریسک 
جدی بورس

محمدرضا اعلمی، کارشناس بازار ســرمایه، مذاکرات فرسایشی ایران 
و آمریکا و بحران ناترازی انرژی را دو ریســک جدی و سیستماتیک در 
برابر بازار ســرمایه می داند. او معتقد است تداوم این شرایط، چشم انداز 
بورس را بــا ابهام روبه رو کــرده و می تواند زمینه ســاز ورود بازار به فاز 

ریزشی جدید شود.
 محمدرضا اعلمی، تحلیل گر و کارشــناس بازار سرمایه، با اشاره به افت 
شاخص کل بورس طی دو روز اخیر عنوان کرد: »اگر در روز های آینده 
روند منفی شــاخص کل ادامه دار باشد، به نظر می رســد بازار وارد یک 
مرحله ریزشــی جدید خواهد شد.«وی افزود: »شــاخص کل بورس 
اکنون در محــدوده ای قرار دارد که در صورت از دســت رفتن ســطح 
حمایتی آن که حوالی ۳ میلیون واحد برآورد می شــود، احتمال شدت 

گرفتن ریزش در بازار سرمایه وجود دارد.«
اعلمی با اشــاره به عوامل اثرگذار بر شــرایط بازار سرمایه گفت: »یکی 
از مهم ترین ریسک های سیستماتیک کنونی، موضوع مذاکرات ایران 
و آمریکا اســت. بازار در حال حاضر به شدت نســبت به اخبار مذاکرات 
واکنش نشان می دهد و هرگونه خبر منفی، منجر به افزایش نگرانی ها و 

رفتار هیجانی سرمایه گذاران می شود.«
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: »نکته بعدی، بحــران ناترازی در حوزه 
انرژی به ویژه برق و گاز است. با توجه به آغاز فصل تابستان، این مسئله 
می تواند به طور مســتقیم بر ســودآوری شــرکت ها اثر بگذارد و فشار 

مضاعفی را بر بازار تحمیل کند.«
اعلمی همچنین درباره تصویب نهایی لوایح FATF در هفته گذشــته 
اظهار داشت: »تصویب این لوایح از نظر شفافیت اقتصادی حائز اهمیت 
است، اما در شرایط فعلی، اخبار مربوط به غنی سازی و سایر تنش های 
سیاسی، وزن بیشــتری در فضای رســانه ای و ذهنیت سرمایه گذاران 
دارد. بنابرایــن، تأثیــر اخبار مثبــت مرتبط با FATF تــا حد زیادی 

تحت الشعاع تحولات دیگر قرار گرفته است.«
این کارشــناس بــازار ســرمایه در پایان تأکیــد کرد: »تــا زمانی که 
نااطمینانی در فضای سیاسی و اقتصادی کشور کاهش نیابد، نمی توان 

انتظار داشت که بازار سرمایه چشم انداز روشنی پیش رو داشته باشد.«

رشد ۲۶۰ درصدی ارزش معاملات صندوق طلا
در حالی که ارزش معامــلات ۲۸ اردیبهشــت صندوق های طلا ۲.۸ 
هزار میلیارد تومان بود، در معاملات ۳۰ اردیبهشــت بورس کالا ارزش 
معاملات این صندوق ها در بورس کالا به ۷.۳ همت رســید که ۲.۶ برابر 

رشد داشت.
 

در روزهای اخیر در پی بروز نوســان در بازارهــای جهانی طلا، قیمت 
طلا در بازارهای داخلی نیز دچار افزایش شــد که به رشــد قیمت این 
فلاز گران بها در داخل انجامید.با توجه به افت شدید شاخص بورس در 
سه روز گذشــته و خروج پول حقیقی ها از بازار سهام، به نظر می رسید 
یکی از مقاصد ورود پول ســرمایه گذاران بورسی، صندوق های کالایی 
بخصوص صندوق های طلا، معاملات گواهی ســپرده سکه و معاملات 

آتی شمش طلا در بورس کالا باشد.
ســید جواد جهرمی مدیرعامل بورس کالا در نشست خبری ۲۱ بهمن 
ســال گذشــته ارزش ذخایر طلای ایــن بــورس را ۱.۹ میلیارد دلار 
اعلام کرده بود. موضوعی که به نظر می رسد پشــتوانه مادی مناسبی 
برای صندوق هــای طلا و نیــز معنوی بــرای خریــداران واحدهای 

سرمایه گذاری صندوق های کالایی است.
دیروز سه شنبه ۳۰ اردیبهشت در معاملات عصرگاهی بورس کالا ۸۷۹ 
میلیون واحد از یونیت های ســرمایه گذاری صندوق های طلا به ارزش 

۷.۳ همت خرید و فروش شد.
این در حالی اســت که در معاملات دو روز قبــل صندوق های کالایی 
این بورس )یکشنبه ۲۸ اردیبهشت( ۴۰۳ میلیون واحد از یونیت های 
صندوق های طلا به ارزش ۲.۸ همت معامله شــد که نشان دهنده رشد 

۲.۶ برابری ارزش معاملات این ابزار بورس کالا ظرف دو روز است.
تغییر ناگهانــی روند معامــلات صندوق های طلا در حالی اســت که 
در روزهای گذشــته نیز دامنــه معاملات واحدهای ســرمایه گذاری 
صندوق های طــلا در بازه تقریبا ثابــت زیر ۳ همت بــود؛ از این رو می 
توان گفت که معاملات طلا دوباره مورد توجه فعالان بازار سرمایه قرار 

گرفته است.
در حالــی که معــادل ۳۲ کیلوگرم شــمش طلا )۳۱۸ هــزار گواهی 
مبتنی بر طلا( به ارزش ۲۶۵ میلیارد تومان در معاملات یکشــنبه ۲۷ 
اردیبهشــت بورس کالا و معادل ۴۰ کیلوگرم شــمش طلا )۳۹۶ هزار 
گواهی سپرده مبتنی بر طلا( به ارزش ۳۲۰ میلیارد تومان در معاملات 
دوشنبه ۲۸ اردیبهشت ثبت شــده بود در معاملات دیروز سه شنبه ۳۰ 
اردیبهشــت بورس کالا ۴۹۸ هزار گواهی سپرده مبتنی بر طلا )معادل 
۵۰ کیلوگرم شــمش طلا( به ارزش ۴۳۰ میلیارد تومان خرید و فروش 
شد.حجم خرید و فروش های ســکه طلا در معاملات روز سه شنبه ۳۰ 
اردیبشــهت بورس کالا ۴ هزار و ۳۳۰ گواهی )معــادل ۴۳۳۰ قطعه 

سکه( به ارزش ۳۲۱ میلیارد تومان بود.
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 دستکاری قیمت انرژی طبقه متوسط را بیش از پیش تضعیف می کند

مردم ایران پرمصرف هستند؟

امیرعباس آزرم ونــد  رییس اتــاق بازرگانی 
ایران و چین معتقد است هر دستکاری قیمتی با 
هر نیتی، حتی کاهش مصرف انرژی، به ســرعت 
معیشــت مردم را تضعیف کرده و موجب ریزش 

بیشتر طبقه متوسط می شود.
 ناترازی انرژی در ایران ســبب شده تا قطعی های 
پی در پی بــرق به یک واقعیت روزمره در کشــور 
تبدیل شــود. کار به جایی رســیده که وزیر نیرو 
از ۱۳ برابر شــدن توان نیروگاهی کشور صحبت 
می کند و بــه این ترتیــب می خواهــد القا کند 
که اگر بــی برقی وجود دارد، به کــم کاری دولت 
یا مســئولان ارتباطی ندارد. حــال آنکه تامین 
نیازهای اولیه و زیرســاخت مورد نیــاز جامعه بر 
اساس قانون اساسی جزو وظایف دولت است. در 
عین حال برخی از دولتمردان و حتی اقتصاددانان 
به اســراف مردم و مصــرف بالای انرژی اشــاره 

می کنند اما منتقدان این اظهارات را رد می کنند.
به طــور کلی این تصور کــه در ایران بــا نرخ فقر 
بیــش از ۳۰ درصدی مــردم از امــارات، قطر یا 
ترکیــه مصرف گراتر باشــند، تردیدهای زیادی 
را بــر می انگیزد. اگــر فقر را دشــواری در تامین 
نیازهای اولیه بدانیم، جامعه ای که از هر ســه نفر 
آن یک نفــر زیر خط فقر قــرار دارد، دچار بحران 
مصرف زدگی نخواهد شد. امروزه در مورد برخی 
از کشــورهای غربی از واژه مصرف گرایی استفاده 
نمی شود نه جوامعی چون ایران که دائم با کاهش 
مصرف حتی در میان خوراکی ها دســت و پنجه 
نرم می کند. ضمن اینکه ایــران با ضریب جینی 
۰.۴ یکی از کشــورهای نابرابر به حساب می آید و 
در این بســتر اگر مصرف گرایی هم وجود داشته 
باشد، نه در میان عموم مردم که در میان صاحبان 

ثروتهای افسانه ای وجود دارد. 
در این رابطــه مجید رضا حریــری، رییس اتاق 
بازرگانی ایران و چین، بــا رد این گفته که مردم 
ایران در قیاس با دیگر کشورها در زمینه انرژی، 
پرمصرف هستند به خبرآنلاین گفت: »انواع آمار 
و ارقام در این مورد وجود دارد که همگی نشــان 
می دهند مردم ایران، مردم پر مصرفی نیستند. 
با این همه مــن فکر می کنم اصــل موضوع این 
نیســت که ایرانیان پــر مصرف هســتند یا کم 
مصرف، مســاله این اســت که وقتــی ناترازی 
وجود دارد تنها با تاکید بر مصرف نمی شــود آن 

را کنترل کرد.«
وی افــزود: »زمانــی کــه تولید کفــاف مصرف 
را نمی دهــد، باید همزمــان با مقــداری صرفه 
جویی، تولید را هم بالا بــرد. ضمن اینکه راندمان 
نیروگاهها ما نیز بسیار پایین است، خطوط توزیع 
و انتقال به شدت مشــکل دارند و در نهایت انرژی 
زیادی در همین مراحل، پیش از اینکه به دســت 
مصرف کنندگان برســد، هدر رفته است. این در 
حالی اســت که مصرف کننده نهایی هم به دلیل 
فقر عمومی حاکم بر کشــور ناچار به اســتفاده از 

وسایلی هستند که هم پرمصرف  هستند و همین 
نیز به افزایش مصرف دامن می زند.«

این فعال بخــش خصوصی بــا رد اینکه مصرف 
خانگی بالا اســت، توضیــح داد: »دولت ترجیح 
می دهد فشــار را بر مصرف کننده خانگی بیاورد 
حال آنکه اگر دست بالا هم حساب کنیم حداکثر 
۳۰ درصد مصرف برق در سطح خانگی است. اگر 
این فشــارها نتیجه دهد و یک ســوم مصرف این 
بخش صرفه جویی شــود هم نهایتــا ۱۰ درصد 
از مصرف برق کاســته مــی شــود. در مقابل اگر 
دولت ســراغ افزایش بهره وری و ارتقای صنعت 
نیروگاهی و خطوط انتقال بــرود، به مراتب نرخ 

صرفه جویی بیشتر خواهد بود.«
حریری مصارف بالای برق در صنعت را به بازدهی 
پایین انرژی در این بخش مرتبــط می داند و باور 
دارد با ارتقای تکنولوژی تولید صنعتی و افزایش 
بهــره وری می توان به طور چشــمگیری مصرف 

برق را کاهش داد.

مردم به دولت سوبسید می دهند
 نه برعکس

رییس اتــاق بازرگانی ایران و چین بــا رد مفهوم 
»یارانــه پنهــان« گفت: »اگــر کســی در این 
مملکت یارانــه می دهــد، دولت نیســت بلکه 
مردم هستند که به مســئولان ناکارآمد کشور و 
دستگاههای اجرایی یارانه می دهند. مردمی که 
با دستمزد کمتر از ۱۵۰ دلار در ماه کار می کنند 
)پایین ترین نرخ دستمزد در مقایسه با ۹۰ درصد 
کشــورهای جهان( را نباید بــا قیمتهای جهانی 
مرعوب کرد. سیاســتگذار کشور ما به درجه ای از 
سفسطه رســیده که از یک ســو خودش اقدام به 
تضعیف ارزش ریال می کند و از سوی دیگر منت 
فاصله میان قیمتهای جهانی و داخلی را بر گردن 

۸۰ میلیون ایرانی می گذارد.«
حریری با یاد آوری اینکــه یک دهه پیش هر دلار 
۳۲۰۰ تومــان بود و در ماه گذشــته قیمت آن به 
بیــش از ۱۰۵ هزار تومان هم رســید، دســتگاه 

حکمرانی را مسبب وضعیت فعلی دانستد.
او ادامــه داد: »متاســفانه برخــی دوســتان و 
کارشناســان هم دائم بر افزایــش قیمتها تاکید 
دارنــد. بیایید تصــور کنیم دولــت در یک اقدام 
ناگهانی نرخ بــرق و بنزیــن را ۵ برابــر کند، آیا 
تضمین می دهند دیگر نرخ ریال را تضعیف نکنند 
و هر جا دچار کســری بودجه اقدامــات تورم زا را 
انجام ندهند؟ چنین تعهــدی نخواهند داد و در 
عمل با ادامه وضع فعلی یکی دو ســال دیگر دلار 
ممکن اســت به ۲۰۰ هزار تومان برسد و دوباره 
دولتمــردان می توانند منت »یارانــه پنهان« را 

گردن بگذارند.«
وی با تاکید دوبــاره بر اینکه مردم به مســئولان 
یارانــه و سوبســید می دهنــد افزود: »کشــش 
قیمتی یک اصل مهــم در بازار اســت و نباید به 

نحوی قیمت گــذاری کنند که مــردم در تامین 
نیازهای اولیه چون مســکن، خوراک، پوشاک، 
آموزش و بهداشــت ناتوان باشند.  ما باید یکبار به 
شکل ریشه ای این مســاله را حل کنیم و دست از 
سر افزایش دســتوری قیمتها و یورش به سفره و 

معیشت مردم برداشت.«

این فاصله طبقاتی محصول سیاستهای 
تصمیم گیران است

حریری با اشــاره به اینکه نفت در ایران ملی است 
و به مردم تعلــق دارد، نه به دولــت، توضیح داد:  
»مشــکل اصلی ما توزیع ناعادلانه ثروت اســت 
که در شــاخص ضریب جینی حدود ۰.۴ کشور 
ما خود را نشــان می دهــد. این فاصلــه طبقاتی 
که امروز مشــاهده می کنیم محصــول عملکرد 
مسئولان کشور اســت، نه زیاده خواهی و اسراف 
کاری مــردم. من نگرانــم که آقای پزشــکیان و 
دولت ایشــان در نهایت آن طور که این طرف و آن 
طرف گفته می شود نرخ بنزین و دیگر حامل های 
انرژی را افزایش دهند زیرا تمام مطالعات نشــان 
می دهند که متضرر اصلی این دستکاری ها طبقه 
متوسط است نه صاحبان ســرمایه های بزرگ و 

اقشار مرفه.«
حریری دربــاره اینکه ایــن مواضع او بــا اتاق 
بازرگانی که عضو آن اســت، تقاوت دارد، تاکید 
کرد: »نباید فقط به منافع شخصی خود اهمیت 
دهیم و بایــد منافع مردم و کشــور را هم در نظر 
بگیریم. تبعیض و بی عدالتــی موجب بی ثباتی 
خواهد شــد که به زیان همه تمام می شود. اینکه 
برخی تحت نام اتاق بازرگانی و بخش خصوصی 
به مدافع اصلی گران ســازی ها تبدیل شــدند، 
نشان از آن دارد که مشــکلات کشور چند لایه و 

چند بعدی شده اند.«
وی ادامه داد:  »در کشــور ما به هر بهانه ای قیمت 
را تغییــر می دهند در حالی کــه در جهان چنین 
نیست و قیمت تنها یک عامل از ده ها عاملی است 
که بر اقتصاد اثر دارد. اینکه در کشــور ما همواره 
افزایش قیمــت را در دســتور می گذارند بیانگر 

مشکلی بزرگ است. 
اینکه در کشور ما عده ای با اعتماد به نفس مدعی 
کارآمدی مطلق بازار هســتند، ایــراد دارد. بازار 
نهادی مقدس نیســت که معیشــت مردم فدای 
بهره وری آن شــود بلکــه بازار ابزاری اســت که 
باید بهروزی را ممکن کند. بــازار ایران، لااقل آن 

بازاری نیست که بتوانیم به آن اعتماد کنیم. 
در غرب هم امــروز نمی گویند بــازار به تنهایی 
عامل پیشرفت می شــود بلکه از یک بازار کارآمد 
صحبت می شود که سیاستگذار باید آن را هدایت 
کند ولی در ایــران یک تصــور متعصبانه به بازار 
در میان برخی اقتصاددانان دســت راستی شکل 
گرفته که جز زیان به کشــور، نتیجه ای به همراه 

نداشته است.«

طلا

تحویــل  سررســید  اولیــن 
فیزیکی سکه های پیش فروش 
بانک مرکزی از روز چهارشنبه 
۳۱ اردیبهشت ماه ۱۴۰۴ آغاز 
شــد. مــردم ۷ روز کاری برای 
تحویل گرفتن سکه های خود 
بدون هزینه انبارداری فرصت 

دارند.
به نقــل از مرکز مبادلــه ارز و 
طلای ایران، طی ســال ۱۴۰۳، 
ســه مرحله پیش فروش انواع 
ســکه در مرکز مبادلــه ایران با 
قیمت قطعی انجــام گرفت که 
در نتیجه آن روز چهارشنبه ۳۱ 
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۴، اولین 
موعد ســر تحویل این ســکه ها  

بود.
متقاضیانی که در ۱۱ اسفندماه 

بــه  اقــدام   ۱۴۰۳
پیــش  در  شــرکت 
فــروش ســکه بانک 
مرکزی با سررســید 
ماه  اردیبهشــت   ۳۱
۱۴۰۴ کــرده بودند، 
تمام ســکه را با قیمت 

قطعی ۶۵ میلیــون و ۷۰۰ هزار 
تومان، نیم ســکه را بــا قیمت 
ثابت ۳۶ میلیــون و ۸۵۰ هزار 
تومــان و ربع ســکه را با قیمت 
ثابت ۱۸ میلیــون و ۵۰۰ هزار 

تومان خریداری کردند.
متقاضیــان می توانند بــا توجه 
به شــرایط منــدرج در اطلاعیه 
منتشر شــده در ســایت مرکز 
مبادله ایــران و شــعب انتخابی 
خود در سامانه حراج سکه، اقدام 

به تحویل ســکه های 
خریداری شده کنند.

 ضمنــاً بــه اطــلاع 
می رســاند، خریداران 
از امروز بــه مدت ۷ روز 
کاری فرصــت دارنــد 
بــا مراجعه به شــعب 
منتخب؛ ســکه های خــود را با 
پرداخت ۳۰۰ هزار ریال به ازای 
هر سکه )هزینه تحویل( دریافت 

کنند.
اشــخاصی که طی بــازه زمانی 
۷ الی ۱۴ روز کاری از سررســید 
تحویل برای دریافت سکه اقدام 
می کنند، علاوه بر هزینه تحویل، 
بایــد روزانــه مبلــغ ۵۰۰ هزار 
ریال بابت هر قطعه ســکه هزینه 
انبارداری نیز به شــعب منتخب 

بانک عامل خــود پرداخت کنند. 
این هزینه شامل روزهای تعطیل 

نیز خواهد بود.
لازم به ذکر اســت، در مجموع 
بیش از ۷۳۶ هــزار قطعه انواع 
ســکه به صورت پیش فروش 
از ســوی عموم مردم از اقصی 
نقاط کشــور خریداری شــد 
که این سکه ها در ۷ سررسید 
به خریــداران تحویــل داده 
خواهد شــد؛ ۳۱ اردیبهشت 
 ۳۱ خردادمــاه،   ۳۱ مــاه، 
مردادمــاه،   ۳۰ تیرمــاه، 
۳۱ شــهریور، ۳۰ مهرمــاه و 
۲۸ آبــان مــاه ســال جاری، 
فیزیکی  سررسیدهای تحویل 
ســکه های پیش فروش بانک 

مرکزی است.

هشدار به خریداران سکه: تأخیر در دریافت، مشمول جریمه انبارداری می شود
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